
Protokół Nr XXVIII/17 
z sesji Rady Miasta Racibórz 

zwołanej na dzień 26 kwietnia 2017 r. na godz. 1400.

Numery podjętych uchwał:

1. XXVIII/390/2017 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2017 rok.
2. XXVIII/391/2017 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
3. XXVIII/392/2017 w sprawie przyjęcia wzoru deklaracji elektronicznej o wysokości opłaty
                                    za gospodarowanie odpadami komunalnymi dla nieruchomości, 
                                    na których znajdują się domki letniskowe, lub innych nieruchomości
                                    wykorzystywanych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe,
                                    wykorzystywanych jedynie przez część roku oraz określenia warunków 
                                    i trybu składania deklaracji za pomocą środków komunikacji
                                   elektronicznej.
4. XXVIII/393/2017 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w trybie bezprzetargowym 
                                    na rzecz użytkownika wieczystego nieruchomości gruntowej położonej
                                    w Raciborzu przy ulicy Różanej 4a.
5. XXVIII/394/2017 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działek
                                    budowlanych, położonych w Raciborzu przy ulicy Stanisława
                                    Moniuszki.
6. XXVIII/395/2017 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności
                                    niezabudowanej działki gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy 
                                    Józefa Rymera. 
7. XXVIII/396/2017 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa użytkowania wieczystego
                                    niezabudowanej działki gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy
                                    Bosackiej.
8. XXVIII/397/2017 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu
                                    zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości położonej w Raciborzu przy
                                    ulicy Gustawa Morcinka.
9. XXVIII/398/2017 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości gruntowych
                                    położonych w Raciborzu przy ul. Hulczyńskiej (bocznej). 
10. XXVIII/399/2017 w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w użytkowanie wieczyste działek
                                    budowlanych położonych w Raciborzu, przy ul. Chorwackiej.
11. XXVIII/400/2017 w sprawie określenia kryteriów na drugim etapie postępowania
                                    rekrutacyjnego do przedszkoli publicznych prowadzonych przez Miasto
                                    Racibórz oraz określenia dokumentów niezbędnych do potwierdzenia
                                    tych kryteriów. 
12. XXVIII/401/2017 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu
                                     (WTZ).
13. XXVIII/402/2017 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu
                                    (ul. Dębiczna).
14. XXVIII/403/2017 w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Dyrektora Miejskiego
                                    Zarządu Budynków w Raciborzu.
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Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek
 Sekretarz Miasta Tomasz Kaliciak
 Skarbnik Miasta Beata Koszowska – Gralak
 Naczelnik Wydziału Rozwoju Rafał Jasiński
 Naczelnik Wydziału Komunalnego Bożena Jedynak – Turakiewicz
 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Urszula Sobocińska
 Naczelnik Wydziału Ochrony

Środowiska i Rolnictwa Zdzisława Sośnierz
 Naczelnik Wydziału Edukacji

Kultury i Sportu Robert Myśliwy
 Naczelnik Wydziału Gospodarki

Nieruchomościami Elżbieta Sokołowska
 Naczelnik Wydziału Lokalowego Agnieszka Mróz
 Naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich Dorota Fleszer
 Komendant Straży Miejskiej Wiesław Buczyński
 Radca Prawny Maciej Markowicz 
 

Ad. 1.  Otwarcie sesji.

Przewodniczący Rady Miasta Henryk Mainusz otworzył sesję Rady Miasta Racibórz, 
stwierdzając, że na 23 radnych na sali jest obecnych 20, Rada jest więc władna do podejmowania 
uchwał. Lista obecności stanowi zał. Nr 1 do protokołu.
Następnie przedstawił wnioski o ujęcie w planowanym porządku obrad zał. Nr 2, dodatkowych 
następujących punktów i projektów uchwał:
 wnioski Prezydenta Miasta:

1/ Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
2/ Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu                         
(ul. Dębiczna).
3/ Uchwała w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej Policji w 
Raciborzu. 

 wnioski wynikające z pracy Rady Miasta:
4/ Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Dyrektora Miejskiego Zarządu 
Budynków w Raciborzu.

 Radny Leszek Szczasny przedstawił wniosek o włączenie do porządku obrad projektu uchwały 
w sprawie zmiany Uchwały Nr III/27/2002 Rady Miasta Racibórz z dnia 20 grudnia 2002 r. 
dotyczącej ustalenia zasad przyznawania radnym diet oraz zwrotu kosztów podróży 
służbowych. 

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że przedmiotowy projekt wniesiony przez Klub 
Radnych RSS Nasze Miasto dotarł do niego w tej chwili. 

 Radny Marek Rapnicki przekazał, że nie miał okazji zapoznać się z jego treścią więc trudno 
będzie mu zagłosować.

 Radny Tomasz Cofała przekazał, że nikt z radnych nie został z nim zapoznany więc lepiej 
projekt skserować i rozdać radnym.

 Przew. RM Henryk Mainusz poprosił o przedstawienie szczegółów przedmiotowego projektu 
uchwały.

 Radny Leszek Szczasny przekazał, że po włączeniu do porządku projekt ten zostanie radnym 
automatycznie udostępniony.
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 Radny Marek Rapnicki przekazał, że radni nie powinni być zaskakiwani tekstami uchwał i choć
na pozór to tylko formalność to jednak chce widzieć przedmiotowy dokument.

 Radny Leszek Szczasny przedstawił radnym treść uzasadnienia przedmiotowej uchwały – zał. 
Nr 3.     

 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie wniosek radnego Leszka Szczasnego o 
włączenie do porządku obrad Uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr III/27/2002 Rady Miasta
Racibórz z dnia 20 grudnia 2002 r. dotyczącej ustalenia zasad przyznawania radnym diet oraz 
zwrotu kosztów podróży służbowych. 

Rada przy 20 głosujących radnych, 8 głosami za, 10 przeciw i 2 wstrzymującymi się odrzuciła 
powyższy wniosek radnego Leszka Szczasnego (wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. 
Nr 4)
 Radny Marek Rapnicki poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt z informacją na temat 

spalarni śmieci włączony zaraz po punkcie ze sprawozdaniem z realizacji zadań związanych z 
programem opieki nad zabytkami dla Gminy Racibórz na lata 2009 – 2016.  

 Przew. RM Henryk Mainusz zaproponował aby przedmiotowa informacja została przedstawiona
w punkcie pn. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady 
Miasta.

 Radny Marek Rapnicki przekazał, że zgadza się na to ale z możliwością zabrania głosu. 
 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że w tej kwestii będzie udzielał głosu w tym punkcie.
 Radny Leszek Szczasny poprosił aby ktoś z radnych głosujących przeciw włączeniu przed 

chwilą  wnioskowanego projektu uchwały upublicznił powody swojej decyzji.   
 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że nigdy nie było to w zwyczaju. 
 Radny Marcin Fica zapytał czy na sesji będzie przedstawiciel Wojewódzkiego Konserwatora 

Zabytków w Katowicach.
 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał tylko, że na sesji jest obecna Pani Joanna Muszała – 

Ciałowicz Miejski Konserwator Zabytków. W związku z powyższym przedstawił wniosek o 
przesunięcie punktu z przedmiotowym sprawozdaniem przed pkt. 4 porządku obrad.    

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że na komisjach była przekazywana informacja o  
wolnym wakacie na stanowisku Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków. 

 Kierownik Biura Rady Miasta Leszek Jureczko przekazał, że jeszcze w dniu dzisiejszym 
kontaktowano się z biurem WKZ w Katowicach i uzyskano informacje, że dzisiaj przyjazd 
kogoś z z Katowic nie będzie możliwy.

 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie przedstawiony porządek obrad. 
Rada przy 20 głosujących radnych, 15 głosami za, 5 przeciw i 0 wstrzymujących się przyjęła  
wnioski Przew. RM Henryka Mainusza, ustalając następujący porządek obrad (wydruk z 
głosowania imiennego stanowi zał. Nr 5):

1. Otwarcie sesji i ustalenie porządku obrad - dokonane.
2. Przyjęcie protokołu z XXVII sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Sprawozdanie z realizacji zadań związanych z programem opieki nad zabytkami dla Gminy 

Racibórz na lata 2009 – 2016.
4. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.
5. 1. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2017 rok.

2. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
6. Analiza stanu gospodarki odpadami komunalnymi na terenie miasta Racibórz za rok 2016.
7. Uchwała w sprawie przyjęcia wzoru deklaracji elektronicznej o wysokości opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi dla nieruchomości, na których znajdują się domki 
letniskowe, lub innych nieruchomości wykorzystywanych na cele rekreacyjno-
wypoczynkowe, wykorzystywanych jedynie przez część roku oraz określenia warunków i 
trybu składania deklaracji za pomocą środków komunikacji elektronicznej.

8. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w trybie bezprzetargowym na rzecz 
użytkownika wieczystego nieruchomości gruntowej położonej w Raciborzu przy ulicy 
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Różanej 4a.
9. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działek budowlanych, 

położonych w Raciborzu przy ulicy Stanisława Moniuszki.
10. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności niezabudowanej działki 

gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy Józefa Rymera. 
11. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa użytkowania wieczystego 

niezabudowanej działki gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy Bosackiej.
12. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 

umowy dzierżawy nieruchomości położonej w Raciborzu przy ulicy Gustawa Morcinka.
13. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości gruntowych położonych w

Raciborzu przy ul. Hulczyńskiej (bocznej). 
14. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w użytkowanie działek budowlanych 

położonych w Raciborzu, przy ul. Chorwackiej.
15. Uchwała w sprawie określenia kryteriów na drugim etapie postępowania rekrutacyjnego do 

przedszkoli publicznych prowadzonych przez Miasto Racibórz oraz określenia dokumentów
niezbędnych do potwierdzenia tych kryteriów. 

16. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (WTZ).
17. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu                       

(ul. Dębiczna).
18. Uchwała w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej Policji w 

Raciborzu. 
19. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Dyrektora Miejskiego Zarządu 

Budynków w Raciborzu.
20. Interpelacje, zapytania i wnioski.
21. Zakończenie sesji. 

Ad 2. Przyjęcie protokołu z XXVII sesji Rady Miasta Racibórz.

 Radny Leszek Szczasny zgłosił poprawkę odnoszącą się do tytułu jednej z jego interpelacji, 
chodzi o poprawienie słowa „preferencyjna” na słowo „perfekcyjna”.

 Przew. RM Henryk Mainusz po uzgodnieniu z protokolantem poddał pod głosowanie Protokół 
Nr XXVII/17 z sesji Rady Miasta Racibórz z dnia 29 marca 2017 r. z poprawką przedstawioną 
przez radnego Leszka Szczasnego.

Rada przy 20 głosujących radnych, 18 głosami za, 0 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła
Protokół Nr XXVII/17 z sesji Rady Miasta Racibórz z dnia 29 marca 2017 r.  z poprawką
przedstawioną przez radnego Leszka Szczasnego. Wydruk z głosowania imiennego stanowi
zał. Nr 6. 

Ad 3. Sprawozdanie z realizacji zadań związanych z programem opieki nad zabytkami dla
           Gminy Racibórz na lata 2009 – 2016.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że materiał był omawiany na komisjach i nie ma 
potrzeby ponownego jego prezentowania.

 Pani Joanna Muszała – Ciałowicz Miejski Konserwator Zabytków przekazała, że jest jej 
niezmiernie przykro z powodu nieobecności przedstawiciela Wojewódzkiego Konserwatora 
Zabytków.

 Radny Leszek Szczasny przekazał, że podobnie też mu jest przykro ale udowadnia to jednak, że
relacje między tymi służbami nie są normalne.

 Radny Piotr Klima uznał, że w tej sytuacji właściwa byłaby skarga na WKZ wysłana do organu 
nadrzędnego.
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 Przew. RM Henryk Mainusz zwrócił uwagę na nieobsadzone stanowisko WKZ.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk zaproponował ponowne zaproszenie WKZ.      
 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji zamknął 

przedmiotowy punkt obrad. Sprawozdanie z realizacji zadań związanych z programem 
opieki nad zabytkami dla Gminy Racibórz na lata 2009 – 2016 stanowi zał. Nr 7. 

Ad 4. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przedstawił bieżącą realizację uchwał Rady Miasta 
poprzedniej kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta Miasta
obecnej kadencji. Przedmiotowe informacje stanowią zał. Nr 8 do protokołu. Następnie 
przedstawił informacje o najważniejszych wydarzeniach i realizacji zadań między sesjami. Lista
omówionych wydarzeń stanowi zał. Nr 9 do protokołu. Dalej zgodnie z ustaleniami z początku 
sesji przedstawił informacje na temat spalarni śmieci. Uznał, że wywołany temat odbiera w 
kategoriach politycznych. Wskazał, że pierwsze próby budowy w Raciborzu spalarni sięgają 
roku 2002 – 2003 t.j. czasów prezydenta Jana Osuchowskiego. Wówczas temat ten planowano 
forsować na składowisku w Brzeziu ale tak jak szybko się pojawił tak też szybko upadł. 
Aktualnie ten temat już bardziej jako elektrociepłowni z wykorzystaniem RDF – u funkcjonuje 
w Raciborzu od około dwóch lat. Rozpoczął się wraz z pojawieniem się w mieście firmy Empol
i zainteresowaniem się tym tematem PEC-u w Jastrzębiu Zdroju, którego częścią jest PEC w 
Raciborzu. Pierwotnie też instalacja miała być zlokalizowana na terenie PEC-u. Odbyło się 
wiele spotkań jednak PEC był zainteresowany raczej współspalaniem węgla. Ostatecznie jednak
PEC zdecydował się na stawianie bardzo dużej instalacji w Jastrzębiu Zdroju. Dlatego też 
współpraca firmy Empol i PEC-u została przerwana. W tym też czasie firma Empol 
poszukiwała terenu na swoją działalność związaną z produkcją biopaliwa jak również rozważała
lokalizację na terenie Raciborza spalarni tegoż biopaliwa. Wystąpiła więc o warunki 
środowiskowe, które jednak nie mogą zostać wydane z uwagi na kolizję z planem 
zagospodarowania przestrzennego miasta. Dodał, że na chwilę obecną nie widzi możliwość 
ulokowania takiej instalacji na innym terenie w granicach miasta. W związku z powyższym 
uznał, że dzisiaj ten temat w Raciborzu jest tematem zamkniętym. Oczywiście dodał, że ta czy 
inna firma może nadal składać wnioski o wydanie warunków środowiskowych, a obowiązkiem 
miasta będzie to wysłać do RDOŚ – u w celu uzyskania opinii i następnie wydać decyzję w 
zależności czy są ku temu warunki. Dalej przekazał, że w tym konkretnym przypadku decyzja 
miasta byłaby negatywna ale inwestor sam zawiesił to postępowanie na etapie pozyskiwania 
opinii RDOŚ. Dalej przekazał, że nie ma więc żadnego „zagrożenia” i podkreślił, że temat ten 
został źle przygotowany przez firmę Empol. Wskazał, że tego typu przedsięwzięcia poupadały 
w wielu lokalizacjach w Polsce właśnie przez protesty mieszkańców.  Dodał, że błędem firmy 
było to, że tematu najpierw nie skonsultowano z mieszkańcami i fachowcami w tej branży np. w
Rafako.                   

 Radny Michał Fita uznał, że w poprzednich wypowiedziach i tej obecnej brakuje 
jednoznacznego komunikatu do mieszkańców o tym czy taka inwestycja może powstać w 
naszym mieście czy nie. Dodał, że zwróciła się do niego grupa Raciborzan, którzy są w tej 
kwestii przestraszeni dlatego też od jakiegoś czasu próbuje uzyskać jednoznaczne stanowisko 
Prezydenta Miasta w tej sprawie. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że do końca nie jest to jego kompetencja gdyż 
zmiany planu zagospodarowania przestrzennego podejmuje Rada Miasta. Dodał, że bazując na 
obecnych zapisach planu można stwierdzić, że tego typu instalacja nie może powstać na 
terenach będących własnością miasta i osób fizycznych. Natomiast na terenach będących 
własnością np. PEC-u, Rafako plan mógłby dopuszczać lokalizacje tego typu inwestycji. W 
związku z powyższym teoretycznie nie można wykluczyć wniosku jakieś firmy z lokalizacją 
tego tupu instalacji na jej własnym terenie. Wskazał, że jeżeli plan przestrzenny będzie na to 
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zezwalał to urząd musi taki wniosek przyjąć i go procedować. Uznał, że podjęcie przez Radę  
rezolucji w tym względzie byłoby działaniem na wyrost. Wskazał, że organ, który będzie badał 
taki wniosek musi procedować zgodnie z prawem i oprócz zapisów planu będzie sprawdzał inne
przepisy, będzie również musiał przeprowadzić konsultacje społeczne. Dodał, że najczęściej 
tego typu instalacje padają na etapie konsultacji t.j. oporu społecznego. Wracając do terenu na 
Ostrogu przekazał, że na tym terenie absolutnie nie może powstać taka instalacja.        

 Radny Michał Woś zaproponował przyjęcie wniosku formalnego aby zobowiązać Prezydenta 
Miasta do przygotowania w najkrótszym możliwie czasie projektu uchwały, która by 
uniemożliwiała lokalizacji spalarni na terenach prywatnych w Raciborzu.    

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że nie jest pewny czy uchwałę o takiej treści można
podjąć. Zasadą jest, że wnosi się o dokonanie zmian w planie, a Rada może takiej zmiany nie 
uchwalić ale zakładanie tego z góry chyba jest niemożliwe.  

 Radny Michał Woś wyjaśnił, że chodzi o to aby Prezydent Miasta przygotował projekt uchwały 
rozpoczynający procedurę zmiany planu zagospodarowania przestrzennego w tym zakresie. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że ustalenie gdzie można lokalizować tego typu 
instalacje jest do sprawdzenia bez uchwały. Dodał, że miesiąc później jakakolwiek strona 
mogłaby wnieść wniosek o zmianę planu w tym zakresie. Wskazał, że każdą uchwałę Rady 
można zmienić koleją uchwałą Rady.

 Radny Michał Woś wskazał, że procedura zmiany planu to ok. półtora roku w związku z 
powyższym jego zamysłem jest to aby już teraz zacząć wprowadzać takie zapisy. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że gdy Rada ten wniosek przegłosuje to zbada czy 
jest on wykonalny i wtedy odpowie. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek w kwestii formalnej przekazał, że w tym roku 
zostanie przygotowywany dokument poświęcony analizie zmian planu i oceny aktualności 
planów miejscowych zagospodarowania przestrzennego, których w mieście jest kilkanaście. 
Dodał, że z tej analizy jak i z wniosków z późniejszej dyskusji będzie wynikało na jakich 
obszarach i w jakim zakresie będzie trzeba zmieniać plan. Następnie odnosząc się do wniosku 
formalnego radnego Michała Wosia przekazał, że nie ma takiej możliwości bo trzeba to 
zrealizować w trybie zmian w planach dla terenu całego miasta. Dodał, że dopiero z 
przeprowadzonej analizy będzie to wynikało. Na dzisiaj takie lokalizacje są możliwe w 
jednostce strukturalnej Płonia na terenach zakładów przemysłowych. Dodał, że w zeszłym roku 
Rada na wniosek m.in. Rafako, Henkla, Mieszka zmieniła plan tak aby dopuścić tam 
lokalizowanie inwestycji. 

 Radny Michał Woś przekazał, że przygotowywanie takiej analizy wpisuje się w ten wniosek. 
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że analiza ta będzie szersza ale ten element na 

pewno do tej analizy zostanie włączony. 
 Radny Marek Rapnicki przekazał, że jego zamysłem było to aby poszerzyła się wiedza każdego 

radnego i tego kto zbierał podpisy pod petycją i tego kto nie zbierał. Wskazał, że teraz ta 
dyskusja odbywa się wokół obowiązujących przepisów, a Prezydent Miasta wygłosił coś w 
rodzaju przyrzeczenia społecznego. Uznał, że wywoływanie histerii jest krokiem przeciwko 
zdrowiu i zbieranie podpisów jest zasadne gdy wszystkie parlamentarne metody nie skutkują. 
Jego zdaniem ważniejsze jest to aby w tym temacie odbyła się debata. Na koniec zapytał jakie 
były przesłanki zbierania podpisów i wytaczania tego typu armaty.       

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk wskazał, że w takich czasach żyjemy. Dalej wskazał, że nawet
konsultacje przeprowadzone przez inwestora nie miałyby teraz szans. Uznał, że miałyby one 
jakiś sens na początku. Wynika z tego, że jest dość duża grupa mieszkańców albo i większość, 
która sobie nie życzy tego typu instalacji w mieście. Niemniej uznał, że dalsze zbieranie 
podpisów nie ma już sensu.    

 Radny Michał Woś przekazał, że z deklaracji Prezydenta Miasta wynikało jedynie to, że takie 
instalacje nie powstaną na terenach należących do miasta. Natomiast gdy chodzi o inne tereny 
to wszystko musi odbyć się zgodnie z procedurą i taka instalacja na pozostałych terenach może 
powstać. W związku z tym uznał, że przyjęcie jego wniosku jest zasadne.   
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 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że zaraz po wakacjach zostanie przygotowana 
wspomniana już analiza również pod kątem takich instalacji.   

 Radny Michał Woś wskazał na ryzyko, bo są to 4 miesiące. 
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że materiał ten jest w tej chwili opracowywany.    
 Przew. RM Henryk Mainusz zapytał jaki jest czas przygotowania takiej zmiany.
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek wyjaśnił, że zmiana planu następuje w trybie 

uchwalenia nowego i małe zmiany udaje się dokonywać w w czasie od 1  do 1,5 roku. 
Natomiast duże zmiany dla całej jednostki nie krócej niż w 2 lata. Dalej przekazał, że po takiej 
informacji żaden inwestor tutaj nie przyjedzie. Wskazał, że pozyskiwanie wymaganych przy 
takich inwestycjach decyzji i pozwoleń potrwa dobre 3 lata. Uznał, że te kilka miesięcy w żaden
sposób na to nie wpłynie.    

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że należy zwrócić również uwagę aby przy 
wprowadzaniu takiej zmiany nie wykluczyć innych inwestycji.

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że wykluczania literalnie inwestycji 
jest problemem do zapisania w planie i powinno to czynić się pakietami.   

 Radny Michał Fita odnosząc się do zbierania podpisów przekazał, że petycja jest formą 
wyrażania opinii społecznej. Przyznał, że sam też brał udział w zbieraniu tych podpisów, a czy 
zbieranie podpisów jest wytaczaniem dział pozostawia ocenie radnych. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że powszechnie uznano radnego Michała Fitę za 
inicjatora tej akcji.  

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że nie jest to wywoływanie afery. Dodała, że już w 
listopadzie pytano Prezydenta Miasta o tą sprawę, a udzielane wówczas odpowiedzi były mało 
konkretne. Wskazała również, że dzisiejsze informacje można było przekazać już wówczas. 
Dalej przekazała, że wie o przedsiębiorcy, któremu zlecono temat rozeznania terenu.    

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że nic nie wie o takim zleceniu i dodał, że nie 
uczestniczy we wszystkich spotkaniach przedsiębiorców. Dodał, że dla niego sprawa zaczyna 
się od rozmów z przedsiębiorcą i od złożenia wniosku o wydanie decyzji środowiskowej. W 
trakcie procedowania wniosku bada się zapisy planu, występuje się o opinie RDOŚ. Wskazał 
więc, że informował radnych zgodnie ze stanem jego wiedzy.      

 Radna Zuzanna Tomaszewska przekazała, że nie ma miejscu jest mówienie o insynuowaniu czy 
przesadnym reagowaniu. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że każdy przedsiębiorca ma prawo do swobody 
prowadzenia działalności gospodarczej w granicach prawa, a Rada może regulować te granice 
ustalając m.in. plan przestrzenny. Nie oznacza to, że ktoś nie może pytać czy czegoś próbować, 
bo nie można komuś z góry czegoś wykluczać. 

 Radny Marek Rapnicki przekazał, że na koniec będzie chciał zabrać jeszcze głos ale w tym 
momencie jest już zadowolony z tej dyskusji. 

 Radny Tomasz Cofała uznał, że cała ta sprawa wynika z wcześniejszych informacji na temat 
prac nad tzw. uchwała smogową i zapisach o cieple systemowym, być może już wtedy dla 
niektórych osób był to sygnał, że mowa jest o spalarni. Dodał, że w jego ocenie taka spalarnia 
nie powstanie a przed samorządami będą zadania związane z zapisanymi tam terminami na 
wymianę pieców i dopłatami na ich wymiany.       

 Radna Anna Szukalska przekazała, że to co Prezydent Miasta mówi, a mówi w mediach to 
ludzie kontrolują. W zacytowanym fragmencie jest mowa o tym, że ratusz chce wspierać plany 
inwestora dlatego też uznała, że nie należy się dziwić temu, że mieszkańcy w taki sposób to 
komentują.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że artykuły te czyta się wybiórczo. Dodał, że do 
dzisiaj rozmawia z PEC-em na temat współspalania bo to inna instalacja i nie może tego 
wykluczyć.  

 Radny Leszek Szczasny przekazał, że nie należy się dziwić temu, że mieszkańcy są 
zaniepokojeni informacjami docierającymi do nich z różnych stron, bo to naturalna reakcja. 
Dodał, że nie jest to na pewno sztucznie nadmuchany temat ale realny program. Uznał, że warto
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w tym temacie wydać wspólne stanowisko, Prezydenta Miasta i Rady Miasta.    
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk uznał, że na wyrost nie da się uspokoić ludzi.   
 Radny Marek Rapnicki przekazał, że ta dyskusja dowodzi tego, że temat ten był równie ważny 

jak reforma oświaty. 
 Przew. RM Henryk Mainusz wskazał, że z czasem dojdziemy do tego, że instalacje w ciepłowni

PEC-u też będą wymagały modernizacji i gdy włączy się w to sprawy ekonomi to może okazać 
się, że z jakieś nowych rozwiązań będzie trzeba skorzystać. Wskazał na przykłady spalarni we 
Wiedniu i Leverkusen uznając, że te instalacje muszą spełniać jakieś normy i co najważniejsze 
musiały powstać za przyzwoleniem społecznym i z korzyścią społeczną dla większości 
mieszkańców.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk podkreślił, że ustawodawca przyjął, że część odpadów ma 
zostać spalona, ale nigdzie mieszkańcy nie godzą się na to aby odbywało się to u nich. 
Następnie przeszedł do poinformowania radnych o zmianach w regulaminie budżetu 
obywatelskiego, które jednak absolutnie nie są wymierzone w ochotnicze straże pożarne. 
Wskazał, że jednostki te otrzymują środki z budżetu na utrzymanie komend i sprzętów jakimi 
dysponują. Nic nie stoi na przeszkodzie aby OSP startowały z dzielnicowymi projektami  
wokoło swoich siedzib, bo ideą zmian nie było to aby OSP wykluczyć z tego budżetu.   

 Przew. RM Henryk Mainusz kończąc przedmiotowy punkt obrad zaproponował i poddał pod 
głosowanie wniosek o przerwę.

Rada  przy  18  głosujących  radnych,  jednogłośnie  przyjęła  powyższy  wniosek.  Wydruk  z
głosowania imiennego stanowi zał. Nr 10.  Przerwa od godz. 1617 do godz. 1637. 

Ad 5.  1. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2017 rok.
2. Uchwała w sprawie wieloletniej prognozy finansowej.

1. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2017 rok.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt 
przedmiotowej uchwały wraz z autopoprawką.

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały wraz z autopoprawką.

 Radny Paweł Rycka przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Leon Fiołka przekazał swoje uwagi w 3 następujących pytaniach:
1) w sprawie większego o 165.045 zł wydatku na modernizacje stadionu lekkoatletycznego 

przy ul. Zamkowej 4,
2) w sprawie powodu wzrostu z 200.000 do 300.000 zł kosztu uzbrojenia w instalację gazową 

budynków przy ul. Włoskiej,
3) w sprawie pozycji  limit zobowiązań w wieloletniej prognozie finansowej i nie ujęcia w niej 

pkt 1.2  - wydatki na programy, projekty lub zadania związane z umowami partnerstwa 
publiczno – prywatnego. 

 Skarbnik Miasta Beata Koszowska – Gralak przekazała, że w zakresie wydatku na stadion 
lekkoatletyczny miał miejsce zwrot dotacji w kwocie 1.688.149 zł, przy czym część tej kwoty 
wprowadzono w miesiącu lutym. W związku z powyższym wyjaśniła, że nie dokłada się więcej 
niż zostało zwrócone. W kwestii ul. Włoskiej przekazała, że najpierw zostało do budżetu 
wprowadzone zadanie, a dopiero później uzyskano kosztorys. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że na etapie planowania kwota ta została 
ograniczona. Niemniej dodał, że aby to zadanie zostało zrealizowane w całości na 3 budynkach 
niezbędna jest ta wyższa kwota.

 Skarbnik Miasta Beata Koszowska – Gralak wyjaśniła, że limity zobowiązań wskazują na jaką 
kwotę można jeszcze podpisać umowę, natomiast umowa partnerstwa publiczno – prywatnego 
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została już zawarta. Więc to nie są wydatki ale możliwość zaciągnięcia zobowiązania.   
 Radny Leon Fiołka zapytał, czy koszt związany ze stadionem mieści się w tym limicie.   
 Skarbnik Miasta Beata Koszowska – Gralak wyjaśniła na przykładzie zadania na 7 mln zł dla 

którego limit zobowiązań też będzie 7 mln zł. Zadanie będzie realizowane w cyklu 3 lat. Po 
podpisaniu umowy na pierwszy rok w kwocie 1 mln zł, limit zobowiązań zmniejszy się do 6 
mln zł. Dodała, że umowę dodaje się gdy zostanie podpisana.

 Radny Leon Fiołka wracając do sprawy stadionu poprosił o szczegółowe wyjaśnienie 
zwiększenia wydatku o kwotę 165.045 zł.

 Skarbnik Miasta Beata Koszowska – Gralak wyjaśniła, że pierwotnie na to zadanie było 
zapisane 11.628.000 zł, z czego na rok 2016 było 3.042.000 zł. Wydatki to 1.079.738 zł. OSiR 
zwrócił 1.962.261 zł. przy czym w miesiącu lutym część tej kwoty została już wprowadzona 
jako dochód. 

 Radny Leon Fiołka przekazał, że wychodzi na to, że zwrot z OSiR-u został podzielony na dwa 
miesiące, przy czym całość zostaje wprowadzona do budżetu dopiero teraz. 

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę wraz z autopoprawką – zał. Nr 11 - 12.

Rada przy 20 głosujących radnych, 18 głosami za, 0 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę.  Uchwała Nr XXVIII/390/2017 stanowi zał. Nr 13 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 14.

2. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 20 głosujących radnych, 12 głosami za, 0 przeciw i 8 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Uchwała Nr XXVIII/391/2017 stanowi zał. Nr 15 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 16.

Ad 6. Analiza stanu gospodarki odpadami komunalnymi na terenie miasta Racibórz 
          za rok 2016.

 Radny Zbigniew Sokolik zapytał jak gmina płaci za wywożone odpady, czy kwota 317 zł jest 
mnożona przez ilość zakontraktowanych odpadów przy przez ilość odebranych odpadów w 
roku 2016.

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że do płatności stosuje się 
odpowiedni algorytm w zależności o ilości ton wywiezionych odpadów.  

 Radny Zbigniew Sokolik zapytał o kwotę jaką wydatkowano w związku z wywozem odpadów 
do Knurowa w pierwszym półroczu 2016 roku, kiedy jeszcze nie działał RIPOK.

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że to trzeba zliczyć więc nie odpowie 
teraz. 

 Radny Michał Fita wskazał, że cena 1 tony odpadów została uregulowana umową, która będzie 
obowiązywała jeszcze przez 19 lat. Dalej w związku z informacją, że PK schodzi z usługi 
wywozu śmieci zapytał czy nie ma obawy, że na naszym rynku powstaje monopolista, gdyż 
cena transportu pozostaje dalej w gestii przetargowej. Czy nie istnieje zatem zagrożenie, że za 
trzy lata gdy minie okres obowiązującego przetargu, funkcjonujący na rynku przedsiębiorca   
będzie miał sporą dowolność w narzucaniu ceny transportu. Czy pozostawiając jednak sprzęt w 
PK nie stworzono by tzw. koła ratunkowego.    

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że nie ma ku temu obaw gdyż tą sferę reguluje 
wolny rynek, a przedsiębiorstw transportowych zajmujących się wywozem śmieci jest dużo. W 
związku z tym zakłada, że do kolejnych przetargów będzie zgłaszać się wiele firm. Dalej 
przekazał, że bardziej już kwestię 20 letniej umowy na RIPOK można by przyjąć jako pewien 
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monopol. Gdy chodzi o transport to uznał, że nie ma sensu aby to pozostawić na naszym 
przedsiębiorstwie. Wskazał, że PK oferowało cenę 137 zł., dzięki konsorcjum udało się uzyskać
cenę 118 zł. Zakłada się więc, że w kolejnych przetargach nie powinno być drożej, nie ma więc 
mowy o monopolu. Dodał, że PK do tej pory było zawsze droższe.      

 Radny Michał Fita zapytał ile podmiotów zgłosiło się do ostatniego przetargu.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał,  że był tylko 1 podmiot.  
 Radny Michał Fita zapytał co więc będzie za trzy lata skoro teraz nikt nie był zainteresowany, 

czy też stanie jeden i jaka będzie wówczas cena. Następnie zapytał Prezydenta Miasta jak 
dzisiaj zapatruje się na sprzedaż Zakładu Zagospodarowania Odpadów, od której to sprzedaży 
odstąpiono rok temu i jaka jest w tym względzie wizja na przyszłość.    

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że nie minął jeszcze rok więc trudno mu dzisiaj 
ocenić koncepcje przedstawioną przez dyrektora. Dodał, że chodzi o to aby utrzymać to 
składowisko na poziomie opłacalności i nie dokładać do niego oraz chodzi też o to aby 
zaciągnąć kredyt na jego rozbudowę. W związku z tym, że odpadów zmieszanych przychodzi 
już mniej więc decyzja o rozbudowie została odłożona o rok. Dodał, że ocena spółki zostanie 
dokonana wspólnie w miesiącu czerwcu.     

 Radny Marek Rapnicki przedstawił przypadek nie odebrania w terminie worków z odpadami 
segregowanymi. 

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że nastąpiła zmiana harmonogramu, z
którym warto się zapoznać.  

 Radna Anna Ronin uznała, że zainteresowania przetargiem nie było dlatego, że przetarg został 
ogłoszony nie na odbiór, transport i zagospodarowanie odpadów ale na sam odbiór i transport. 
Dalej wskazała, że warto aby radni zapoznali się z dokumentami dotyczącymi powołania tego 
konsorcjum bo wtedy można dyskutować. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że nikt niczego nie ukrywa. Dodał, że od kilku lat 
PK ponosiło straty na tej działalności. Wskazał jednocześnie, że mając RIPOK w partnerstwie 
publiczno – prywatnym nie można było organizować przetargu na zagospodarowanie odpadów. 
Dodał, że firm transportowych wywożących odpady jest w regionie kilkanaście ale tylko kilka  
ma RIPOK.    

 Radny Leszek Szczasny wskazał, że radni są po to aby dbać o interesy gminy i mieszkańców i 
obawy, które artykułował radny Michał Fita są zasadne, tym bardziej jak słyszymy, że w 
przetargu wystartowała jedna firma.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że w gminach gdy jakaś firma wygrywa to staje się 
w pełni monopolistą na tym terenie przez 3 lata.    

 Radna Anna Ronin po zapoznaniu się z umowa konsorcjum zapytała po co PK i EMPOL weszły
w konsorcjum jeżeli jedna i druga mogły samodzielnie stanąć do przetargu, bo tak naprawdę 
niczym się nie różnią.    

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że to pytanie jest bardziej do prezesów firm.
 Radna Anna Ronin przekazała, że w tej umowie jest wymieniony lider i nie jest to PK ale 

EMPOL i to lider ustala cenę ofertową.  
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że kwestie konsorcjum regulują dwie strony, raz 

więc liderem może być jedna firm, a raz druga. Chodzi tu o to aby ustalić jak najniższą cenę po 
to by wygrać przetarg. Nikt też z biorących udział w postępowaniu nie wie ile firm złoży oferty. 
Nie rozumie, że z  tego czyni się jakiś zarzut. Dodał, że konsorcja są różne. Podał przykład 
firmy z Madrytu i to, że nasze firmy z tych przykładów się uczą. Dalej przekazał, że przepisy 
przetargowe takie praktyki dopuszczają. Wskazał również, że wiele firm po wygranych 
przetargach rezygnuje z realizacji, bo przeholowały z ceną albo nie znajdują podwykonawców. 
Uznał, że jeżeli PK z tego konsorcjum odnosi korzyści to jest to bardzo dobra sytuacja.       

 Radna Anna Ronin zapytała czy można dowiedzieć się jaki jest udział PK i EMPOL-u w tym 
przedsięwzięciu, w efekcie rozliczenia. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że tak na bieżąco to nie jest wstanie odpowiedzieć. 
Dodał, że takie analizy wykonuje się przy okazji walnego zgromadzenia, które odbędzie się w 

10



czerwcu.    
 Radny Leon Fiołka poprosił aby przygotowywaną analizę uzupełnić o wyjaśnienie dotyczące 

odzysku z odpadów, który był wyższy w latach 2014 i 2015 kiedy nie było RIPOK-u. 
Dodatkowo zapytał dlaczego wskaźnik recyklingu jest na poziomie 3,26, a według drugiej 
metody na poziomie 25,4, t.j. dlaczego jest taki sam w 2015 i 2016 roku pomimo, że w 2016 
powinien być wyższy.  

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że nie da się odpowiedzieć na pytanie
dlaczego mieszkańcy mniej segregują bo takich analiz się nie wykonuje. Odpowiadając na 
drugą cześć pytania przekazał, że powodem tego było to, że odpady trafiały do Knurowa.  

 Radny Zbigniew Sokolik przekazał, że z jednej strony 3 letni przetarg na wywóz i 
zagospodarowanie odpadów można przyjąć jako coś negatywnego. Z drugiej jednak strony 
można popatrzeć, że co 3 lata odbywa się przetarg z korzyścią dla gminy. Natomiast nasze 
zobowiązanie przez kolejnych 19 lat będzie stałe i wyniesie 6 mln 152 tys zł. za RIPOK z 
którym mamy umowę. Dodał, że tak to jest zawarte w wieloletniej prognozie finansowej. Uznał,
że algorytm chyba jest więc tak skonstruowany aby te 6 mln 152 tys zł. zawsze tam wpływało 
bez względu na ilość odpadów.       

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek jeszcze raz podkreślił, że nie jest to umowa 
ryczałtowa. Założenie do budżetu i przetargu musiało zostać przyjęte na podstawie lat 
poprzednich. Ogólnie jest to ok. 20,5 tys ton odpadów, jak tych ton będzie niej to kwota 
wydatkowana będzie mniejsza, podobnie gdy odpadów będzie więcej to kwota będzie większa. 
Następnie zachęcił radnych aby zapoznali się z rządowymi stronami ministerstwa na temat ppp, 
gdzie zamieszczono m.in. apel do samorządów wskazując, że jest to jedna z najlepszych form 
inwestowania w zadania publiczne nie angażując środków publicznych. Dodał, że gminy z tego 
nie korzystając bojąc się niejasnych posądzeń, że to jest niekorzystne. Dalej przekazał, że nie 
rozumie skąd przekonanie że 3 letni przetarg jest lepszy od przetargu na 10 czy 20 lat, tym 
bardzie dopiero po pierwszym roku działania tej umowy. Dalej przekazał, że decyzja o wyborze 
ppp została przyjęta uchwałą poprzedniej Rady. Dodał, że ta Rada również w jakiś sposób te 
działania sankcjonowała kolejnymi uchwałami. Dalej przekazał, że 99,8 % gmin przeprowadza 
przetarg na transport i zagospodarowania odpadów gdyż nie posiada RIPOK-ów. Tylko 
niewielka ilość gmin posiada RIPOK. Posługując się przykładem przekazał, że w gminie 
rocznie produkuje się 20,5 tys ton odpadów na ponad 44 tyś deklaracji, co daje ok 470 kg 
odpadów na osobę, a średnia w Polsce jest 270 kg. Dodał, że miasto ma kompletny system i 
odbiera 100 % odpadów.      

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że w wielu gminach ograniczając koszty ogranicza 
się ilość odbieranych odpadów, u nas zaś system jest kompletny i stąd kosztowny. Wracając do 
ppp przekazał, że nie czuje się ojcem tego pomysłu. Dodał, że poprzednia Rada długo nad tym 
debatowała. Wskazał, że budowanie własnej instalacji opłaca się gdy odpadów jest 40 tyś ton  
rocznie. Miasto ma tych odpadów 20,5 tyś ton więc musiano by pozyskać z innych gmin 
kolejne 20 tyś ton. Pierwotnie więc RIPOK miał kosztować 20 mln zł.  W międzyczasie 
zmieniła się regulacja i na rynku pojawiły się duże firmy, konkurujące ze sobą.  W sumie 
poprzednia Rada debatowała w tej sprawie prawie dwa lata. Wskazał, że idea ppp pojawiała się 
wielokrotnie. Początki były bardzo trudne, a po decyzji procedura wyboru trwała ponad 1,5 
roku. W tym postępowaniu w trybie zamówień publicznych, a więc w formie przetargu została 
wyłoniona firma. Dodał, że wystartowało 6 - 7 firm, z tym że ostatecznie ofertę złożyła tylko 
jedna firma. Dodał, że ta firma bierze na siebie ryzyko opłacalności tego przedsięwzięcia bo 
brakująca część odpadów będzie musiała sama zorganizować. Uznał, że dyskusja dzisiejsza 
odbywa się wokół polityki miasta realizowanej pod kontrolą poprzedniej Rady.     

 Radny Zbigniew Sokolik przekazał, że radni są od tego aby przemawiać w imieniu 
mieszkańców w sytuacji gdy planuje się kolejne podwyżki opłat. Pytanie jednak jest czy system
ten się zamyka, czy też w maju będzie trzeba do systemu dołożyć kolejne 1,5 mln zł. Oznacza to
tyle, że trzeba to będzie przełożyć na mieszkańców.   

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że absolutnie nie dziwią go pytania radnych, bo to 
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rzecz naturalna. Faktem jest, że ta dyskusja trwa już od października zeszłego roku więc 
temperatura została mocno nakręcona. Uznał, że lepiej było załatwić sprawę od razu, bo koszty 
systemu są znane i nie będą rosły przez następne 3 lata. Natomiast jak ten system będzie dzielił 
się na mieszkańców będzie zależało od tego przy jaki systemie pozostaniemy i ile będzie osób 
w tym systemie. Uznał, że ewentualne zmiany nie będą wynikały z kosztów, bo są one znane i 
określone na 3 lata ale ze względu na rozkład tych kosztów. Dodał, że szczerze mówiąc 
wszyscy już oczekują zamknięcia tego tematu i określenia ceny. Uznał, że w maju po 
przeprowadzeniu kampanii informacyjnej i kilku spotkań z mieszkańcami temat powinno się 
zakończyć. Dodatkowo poinformował, że firma EMPOL 5 tyś ton zgromadzonych odpadów 
musi składować na naszym składowisku płacąc miastu ponad 100 zł za tonę. Dodał, że Rada ma
prawo zdecydować jaki system wybrać.     

 Radny Zbigniew Sokolik zapytał jaka kwota jest tą kwotą niezmienną. 
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że jest to kwota wynikającą z 3 letniego przetargu 

na transport i kwota z RIPOK-a. Dodał, że nie zmieni się też zbytnio kwota dotycząca kosztów 
administracyjnych. Nie zmieni się też koszt zakupu pojemników. Zakłada więc, że zmian nie 
powinno być, a jak będą to promilowe.   

 Radny Franciszek Mandrysz wracając do ustaleń z poprzedniej kadencji przekazał, że pierwsza 
opłata pogłownego wyniosła 9 zł. Wówczas była to rewolucja i na nią Rada wydała zgodę. 
Niemniej obecnie mając na uwadze przedłożona analizę nie można dziwić się mieszkańcom, że 
nie godzą się na kolejną podwyżkę i opłatę w w wysokości 14 – 15 zł. Uznał, że jest to już 
diametralna zmiana.   

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że wczoraj na zaproszenie radnego Janusza Locha 
uczestniczył w spotkaniu z emerytami. Dodał, że ta grupa osób oczekuje wreszcie podjęcia 
decyzji. Co prawda grupa ta jest za pogłównym, a nie za zmianą na jakikolwiek inny system, 
przyjmując to, że będzie wyższa opłata niż dotychczas. Ponownie przekazał, że system 
odpadów w Raciborzu jest kompletny, bo odbiera się ich 100 %. Wskazał, że to jednak 
wszystko kosztuje. Dodatkowo przekazał, ze od 1 stycznia 2016 r. diametralnie zmieniły się 
przepisy. Wszystkie odpady muszą trafić najpierw na RIPOK. Dodał, że bez względu na 
zastosowany system i czy byłby RIPOK czy by go nie było to i tak należałoby zapłacić. 
Tendencja kolejnych przetargów wskazuje, że im dalej tym drożej. Miasto więc jeden element 
zabezpieczyło aby nie rósł. Uznał, że zmianę tą będzie można ocenić dopiero z perspektywy 
czasu. Powtórzył, że system nasz jest kompletny dlatego też kosztuje. Dalej przekazał, że po 
zmianie przepisów w gminie Pietrowice Wielkie ilość odpadów zwiększyła się dwukrotnie. 
Znaczy to, że odpady te tam wcześniej też były ale nie były odbierane. Przez to też nasze 
przedsiębiorstwo tam popłynęło. Trzeba to powiedzieć, że był to błąd w polityce firmy. Dodał, 
że naszym celem jest nadal odbierać wszystkie odpady i w niezmiennych odstępach czasu. 
Dodał, że są gminy które odbierają odpady tylko raz w miesiącu albo limitują ilość worków czy 
wystawianych odpadów.  Wracają do wcześniejszych podwyżek z 9 na 13 zł. przyznał, że był to
duży skok. Dodał, że trochę żałuje zmniejszenia tej opłaty do 12 zł. bo teraz nie byłoby 
problemu. Uznał, że teraz mieszkańcy oczekują od nas już twardej decyzji. Dlatego też 
przekazał, że w maju przedłoży stosowny projekt uchwały i niewykluczone, że będzie to dalej 
system pogłówny, bo tak wolą mieszkańcy z którymi do tej pory się spotkał. Wskazał również, 
że nie jest pewny czy podejmie się jeszcze weryfikacji, gdyż są to działania obarczone 
niebezpieczeństwem różnorakich zarzutów. Uznał, że skuteczność weryfikacji byłaby większa 
gdyby prawo na to pozwalało. Dodał, że nie można tylko porównywać opłat ale trzeba przede 
wszystkim porównać systemy. Wskazał, że z tych środków nie da się przeznaczyć na nic innego
jak tylko na system. Dodał, że wie ile to jest 12 zł. ale ma też świadomość ile śmieci wystawia 
w ciągu miesiąca. Uznał, że w systemie pogłównym ryzykiem na dalsze zwiększenia są tylko 
radykalne zmiany co do ilości osób w systemie. Dodał, że przyjmując rozsądną stawkę 
pogłównego przez 2 lata powinien być spokój.             

 Radny Franciszek Mandrysz przekazał, że zmiana warunków gry w trakcie gry nie jest sytuacja 
do pozazdroszczenia. Dalej wskazał, że w portfelach mieszkańców są to znaczące wydatki 
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dlatego też jest to przez mieszkańców tak odbierane. 
 Radny Jan Wiecha przekazał, że w jego odczuciu wielu z radnych dyskutuje nie przyjmując do 

wiadomości tego, jak bardzo dużo się zmieniło. Uznał również, że gdyby do systemu zgłosili się
wszyscy to stawka byłaby niższa.    

 Przew. RM Henryk Mainusz wskazał że jest tutaj kilka niewiadomych ale ma nadzieje, że 
sprostamy wszystkim przyszłym regułom.  

 Radny Marcin Fica odnosząc się do danych z analizy wskazał na ilość osób jacy ubyli od 2013 
roku z systemu i to, że daje to tą brakującą kwotę.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji zamknął 
przedmiotowy punkt obrad. Analiza stanu gospodarki odpadami komunalnymi na terenie 
miasta Racibórz za rok 2016 stanowi zał. Nr 17 do protokołu. 

Ad 7. Uchwała w sprawie przyjęcia wzoru deklaracji elektronicznej o wysokości opłaty 
           za gospodarowanie odpadami komunalnymi dla nieruchomości, na których znajdują
           się domki letniskowe, lub innych nieruchomości wykorzystywanych na cele       
           rekreacyjno-wypoczynkowe, wykorzystywanych jedynie przez część roku oraz
           określenia warunków i trybu składania deklaracji za pomocą środków komunikacji
           elektronicznej.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 22 głosujących radnych, 20 głosami za, 0 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę.  Uchwała Nr XXVIII/392/2017 stanowi zał. Nr 18 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 19.

Ad 8. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w trybie bezprzetargowym na rzecz
          użytkownika wieczystego nieruchomości gruntowej położonej w Raciborzu przy ulicy
          Różanej 4a.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 22 głosujących radnych, 20 głosami za, 0 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę.  Uchwała Nr XXVIII/393/2017 stanowi zał. Nr 20 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 21.

Ad 9. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działek
           budowlanych, położonych w Raciborzu przy ulicy Stanisława Moniuszki.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 22 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę.  
Uchwała Nr XXVIII/394/2017 stanowi zał. Nr 22 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 23.

Ad 10. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności niezabudowanej
            działki gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy Józefa Rymera. 

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.
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Rada przy 23 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę.  
Uchwała Nr XXVIII/395/2017 stanowi zał. Nr 24 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 25.

Ad 11. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa użytkowania wieczystego
            niezabudowanej działki gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy Bosackiej.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę.  
Uchwała Nr XXVIII/396/2017 stanowi zał. Nr 26 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 27.

Ad 12. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia
            umowy dzierżawy nieruchomości położonej w Raciborzu przy ulicy Gustawa
            Morcinka.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę.  
Uchwała Nr XXVIII/397/2017 stanowi zał. Nr 28 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 29.

Ad 13. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż nieruchomości gruntowych
            położonych w Raciborzu przy ul. Hulczyńskiej (bocznej). 

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 20 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę.  Uchwała Nr XXVIII/398/2017 stanowi zał. Nr 30 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 31.

Ad 14. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na oddanie w użytkowanie wieczyste działek 
budowlanych położonych w Raciborzu, przy ul. Chorwackiej.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Naczelnik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami Elżbieta Sokołowska w formie 
autopoprawki Prezydenta Miasta zgłosiła potrzebę uzupełnienia tytułu uchwały o słowo 
„wieczyste”.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę z uwzględnieniem poprawki w tytule.

Rada przy 23 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę.  
Uchwała Nr XXVIII/399/2017 stanowi zał. Nr 32 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 33.
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Ad 15. Uchwała w sprawie określenia kryteriów na drugim etapie postępowania
            rekrutacyjnego do przedszkoli publicznych prowadzonych przez Miasto Racibórz oraz
            określenia dokumentów niezbędnych do potwierdzenia tych kryteriów. 

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę.  
Uchwała Nr XXVIII/400/2017 stanowi zał. Nr 34 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 35.

Ad 16. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu (WTZ).

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 22 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Uchwała Nr XXVIII/401/2017 stanowi zał. Nr 36 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 37.  

Ad 17. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu                 
            (ul. Dębiczna).

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 21 głosami za, 0 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Uchwała Nr XXVIII/402/2017 stanowi zał. Nr 38 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 39.  

Ad 18. Uchwała w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej
            Policji w Raciborzu. 

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF zaopiniowała negatywnie projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Michał Woś przekazał, że na komisji budżetu Prezydent Miasta zapowiadał przesunięcie 
tej uchwały na kolejny miesiąc. Dodał, że wątpliwości wynikły z konkretnego przykładu braku 
skutecznego działania ze strony Policji mimo udzielonego poprzednio wsparcia.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przeprosił ale zamiarem jego było zaproszenie na dzisiejszą 
sesję Komendanta Rejonowego Policji. Z uwagi, że do tego nie doszło poprosił o wycofanie 
tego projektu na przyszłą sesję.  

 Radny Leszek Szczasny przekazał, że też ma wątpliwości w związku z powyższym dobrze 
najpierw poznać wyjaśnienia Komendanta Policji.

 Radny Michał Woś zwrócił uwagę na potrzebę przegłosowania tego typu wniosku. 
 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji poddał pod 

głosowanie wniosek Prezydenta Miasta o wycofanie przedmiotowej uchwały z porządku obrad.
Rada przy 23 głosujących radnych, 22 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższy wniosek. Projekt wycofanej uchwały stanowi zał. Nr 40 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 41.  
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Ad 19. Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Dyrektora Miejskiego Zarządu 
            Budynków w Raciborzu.

 Radny Wiesław Szczygielski w formie autopoprawki przedstawił potrzebę zmiany jednego 
zadnia w uzasadnieniu dotyczącego działań MZB w przedmiotowej sprawie. Zamiast 
stwierdzenia „Komisja ustaliła, że skarżący otrzymał odpowiedzi na pisma skierowane do 
Miejskiego Zarządu Budynków” wpisuje się „Komisja ustaliła, że skarżącemu udzielono 
odpowiedzi na pisma skierowane do Miejskiego Zarządu Budynków”.

 Radny Michał Woś zapytał czy w toku badania skargi Komisja Rewizyjna zapoznała się z 
korespondencją w tej sprawie. 

 Radny Wiesław Szczygielski przekazał, że dokumenty te zostały przedłożone komisji. 
 Radna Zuzanna Tomaszewska wskazała, że wysyłając odpowiedzi e-mailem też można zażądać 

potwierdzenia przeczytania. 
 Radny Wiesław Szczygielski przekazał, że osoba korespondowała z MZB głównie drogą 

mailowa i nie potwierdzał otrzymywania korespondencji. Jednocześnie przekazał, że komisja 
przyjrzała się klatce schodowej i nie ujawniono nic niepokojącego, co więcej klatkę tą według 
komisji można pokazywać jako przykład bardzo porządnie wyremontowanej i zadbanej.  

 Radny Marek Rapnicki uznał, że z tego wynika, że to bardziej przewrażliwienie niż konkretne 
szkody. 

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji poddał pod 
głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 22 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Uchwała Nr XXVIII/403/2017 stanowi zał. Nr 42 do protokołu.
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 43.  

Ad 20. Interpelacje, zapytania i wnioski.

 Radny Piotr Klima przedstawił następujące zapytania i interpelacje:
1) w sprawie zorganizowania w ramach jubileuszu konkursu wiedzy o Raciborzu,
2) w sprawie uhonorowania w ramach jubileuszu osób opisujących historię Raciborza, np. 

Pana Pawła Newerlę i innych osób, 
3) w sprawie odrzuconego wniosku klubu radnych o poszerzenie obrad sesji o przygotowany 

projekt uchwały zwrócił uwagę na niechęć do dyskusji, co jego zdaniem dobrze nie wróży 
tej Radzie. W związku z tym zaproponował aby spróbować spotkać się poza sesją i podjąć 
dyskusję na temat jakości obecnej polityki samorządowej w mieście,

4) w sprawie remontu szkoły muzycznej zapytał czy przy tej okazji nie było by dobrze 
powrócić do starej koncepcji uruchomienia w mieście szkoły muzycznej II stopnia,

5) w sprawie apelu Śląskiego Oddziału Straży Granicznej w Raciborzu w kwestii prowadzonej 
zbiórki środków finansowych niezbędnych na wykonanie nowego sztandaru jednostki,

6) w sprawie przygotowywanego do wydania śpiewnika dla uczestników obozu w Pleśnej 
zwrócił uwagę na kontrowersyjność niektórych piosenek w nim zawartych,

7) w sprawie tężni solankowej zaapelował o poszukanie na to zadanie środków w budżecie 
miasta albo o wspólne poparcie tego zadania gdy pojawi się w budżecie obywatelskim,

8) w sprawie przesunięcia lub osłonięcia ścianką wejścia do szaletu ustawionego w Parku im. 
Miasta Roth.

 Radna Anna Szukalska przedstawiła i przedłożyła następujące interpelacje i zapytania                
–  zał  Nr 44:
1) w sprawie ustawienia lustra drogowego przy ul. M.C. Skłodowskiej,
2) w sprawie sprawdzenia poprawności ustawienia lustra drogowego przy ul. Kolejowej,
3) w sprawie remontu nawierzchni krótkiego odcinka drogi wewnętrznej przy garażach na ul. 

Katowickiej 1-9,
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4) w sprawie odnowienia przez studentów PWSZ krzyża znajdującego się na cmentarzu 
Jeruzalem  na początku głównej alei,

5) w sprawie wyjaśnienia i udostępnienia treści umowy dot. sprawowania całorocznej kontroli 
w zakresie utrzymania czystości i porządku (CRU—1064/16),

6) w sprawie udzielenia informacji na temat możliwości zatrzymywania się autobusów 
kursujących na cmentarz Jeruzalem i do Wojnowic na  przystanku przy ul. Katowickiej. 

 Radny Wiesław Szczygielski przedstawił następujące zapytania i interpelacje:
1) w sprawie zmiany regulaminu budżetu obywatelskiego przekazał, że stanowisko, które 

Prezydent Miasta zaprezentował na początku sesji powinno zostać przekazane członkom 
OSP w Raciborzu na specjalnym dla nich spotkaniu,

2) w sprawie wspomnianego już przez radnego Piotra Klimę śpiewnika dla obozowiczów w 
Pleśnej zapytał skąd pomysł na wydanie go z kolorową okładką, kolorowymi stronami i to 
na papierze kredowym. Uznał, że dobrze więc byłoby poznać jego cenę.

 Radny Franciszek Mandrysz przedstawił następujące zapytania i interpelacje:
1) w sprawie potrzeby powrotu do koncepcji budowy w Markowicach wiaduktu nad torami 

albo innego rozwiązania pozwalającego uniknąć problemu korkowania się dzielnicy,
2) w sprawie spotkania z mieszkańcami Markowic w temacie sieci gazowniczej i przyłączy 

budynków zapytał o możliwość uzyskania dotacji z miasta w przypadku przejścia z pieca na
ekogroszek na piec opalany gazem. 

 Radny Zbigniew Sokolik przedstawił następujące zapytania i interpelacje:
1) w sprawie nauczycieli w miejskich placówkach poprosił o przygotowanie informacji o ilości

nauczycieli, którym zostaną zmniejszone godziny i w jakim zakresie, 
2) w sprawie przedstawienia kalkulacji wywozu śmieci w pierwszym półroczu 2016 r.,
3) w sprawie stanu wiaduktu przy ul. Bosackiej w związku z ostatnimi wypadkami z udziałem 

samochodów ciężarowych,
4) w sprawie przedstawienia informacji na temat decyzji w zakresie RDRP.

 Radny Leszek Szczasny przedstawił i przedłożył następujące interpelacje i zapytania –  zał  Nr 
45:
1) w sprawie ”wolnego rynku” w Raciborzu dla mobilnego handlu,
2) w sprawie prezentowania niskich wskaźników bezrobocia,
3) w sprawie bezpłatnych szaletów miejskich,
4) w sprawie projektu rocznicowego na wzór mapa Łebian / mapalebian.pl,
5) w sprawie przyjęcia standardów pieszego na wzór Lublina, 
6) w sprawie zmiany priorytetów – mieszkaniec ma być ważniejszy od urzędnika w kwestii 

organizacji spotkań i konsultacji,
7) w sprawie animizowania danych w rejestrze umów w zakresie osób fizycznych. 

 Radny Marcin Fica przedłożył następujące zapytania i interpelacje –  zał  Nr 46:
1) w sprawie remontu części chodnika na ul. Głubczyckiej od skrzyżowania z ul. Cegielnianą 

do nowo wyremontowanego chodnika przy drodze DW 416,
2) w sprawie wydłużenia czasu świecenia oświetlenia ulicznego, szczególnie przy ul. 

Głubczyckiej i ul. Wojska Polskiego,
3) w sprawie ustawienia lustra na skrzyżowaniu ulic Karola Miarki, Wojska Polskiego i Pl. 

Wolności naprzeciw ul. Karola Miarki,
4) w sprawie poprawy bezpieczeństwa na skrzyżowaniu ulic Ogrodowa, Karola Miarki i 

Ogrodowa.
 Przew. RM Henryk Mainusz przedstawił radnym apel Śląskiego Oddziału Straży Granicznej w 

Raciborzu w kwestii prowadzonej zbiórki środków finansowych niezbędnych na wykonanie 
nowego sztandaru jednostki. Wskazał też na zbliżający się ustawowy termin złożenia 
oświadczeń majątkowych radnych. Następnie powrócił do sprawy mandatu radnego Krzysztofa 
Myśliwego.  Ponownie przedstawił radnym pismo Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego w 
Katowicach w kwestii zbadania okoliczności sprawy naruszenia przez radnego Krzysztofa 
Myśliwego przepisów art. 24f ust. 1 ustawy o samorządzie gminnym. Dodał, że w związku z 
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powyższym pisemnie poprosił radnego o przedstawienie swoich wyjaśnień. Radny Krzysztof 
Myśliwy przedłożył stosowne pisemne wyjaśnienia informując, że nie naruszył art. 24f ustawy 
o samorządzie gminnym, jako radny nie wykonywał usług na rzecz gminy, jednostek 
komunalnych czy spółek z udziałem gminy jak również nie korzystał z mienia komunalnego. 
Następnie przekazał, że o zbadanie powyższego zwrócił się również do Prezydenta Miasta, 
który pisemnie poinformował, że na podstawie informacji przekazanych mu przez wszystkie 
jednostki organizacyjne urzędu i miasta, żadna jednostek w okresie od 1 grudnia 2014 r.  do dziś
nie zawierała umowy polegającej na wykorzystaniu mienia gminy (ruchomości, nieruchomości, 
środki finansowe) i nie zlecała usług radnemu Krzysztofowi Myśliwemu. W związku z 
powyższym przedstawił radnym wniosek o następującej treści: „Rada Miasta Racibórz po 
przeprowadzeniu w dniu 26 kwietnia 2017 r. postępowania wyjaśniającego, w celu stwierdzenia
przesłanek wygaśnięcia mandatu radnego Krzysztofa Myśliwego określonych w art. 383 § 1 
pkt. 5 ustawy z dnia 5 stycznia 2011 roku Kodeks Wyborczy, stwierdza brak przesłanek do 
podjęcia uchwały, w oparciu o postanowienia art. 383 § 2 Kodeksu Wyborczego, w sprawie 
wygaśnięcia mandatu radnego Krzysztofa Myśliwego.   

 Radna Anna Szukalska zapytała czy pismo, które wpłynęło do Rady zawierało jak konkretnie 
miało wyglądać wykorzystanie mienia gminy przez radnego.

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że przeczytał całą treść pisma. Dodał, że pismo do nas 
kieruje Wojewoda poprzez swoje służby, do których jakieś informacje dotarły. Następnie 
przekazał, że przytoczony zarzut nie znalazł potwierdzenia w żadnej instytucji miejskiej. 

 Radna Anna Ronin zapytała czy to jedno pismo jest tym postępowaniem wyjaśniającym oraz 
czy przedmiotowe dokumenty można otrzymać do wglądu.  

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że pierwsze pismo odczytał miesiąc temu na sesji i od 
tego czasu jest ono do wglądu w Biurze Rady. Informował wówczas, że decyzja w tej sprawie 
zostanie podjęta na dzisiejszej sesji.

 Radna Anna Ronin przekazała, że chciałaby wiedzieć nad czym ma głosować. Dodała, że z 
przedstawionego wniosku wynika, że dzisiaj odbędzie się postępowanie wyjaśniające. 

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że nie ma żadnego problemu z zapoznaniem się i dzisiaj
z tym dokumentami. Przedmiotowe dokumenty zostały przekazane do wglądu radnej Annie 
Ronin. 

 Radna Anna Szukalska zapytała czy ta sprawa będzie podejmowana w formie uchwały.  
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że nie ma takiej potrzeby. Po przyjęciu wniosku i 

przesłaniu go Wojewodzie, Wojewoda będzie mógł ponownie wezwać Rade do podjęcia 
uchwały, a ostatecznie może wydać zarządzenie zastępcze w tej sprawie. Dodał, że radny 
Krzysztof Myśliwy oświadczył, że nie złamał przepisów ustawy, a on jako Prezydent Miasta 
został poproszony przez Przew. RM aby zweryfikować to oświadczenie we wszystkich 
jednostkach urzędu i miasta. To uczynił, uzyskując od wszystkich jednostek odpowiedzi, które  
nie potwierdzają prawdziwości zarzutu względem radnego.    

 Radny Marek Rapnicki przekazał, że w tej dyskusji pomija się drobny szczegół, że dokument 
który był podstawą pisma Wojewody jest anonimem.

 Radny Michała Woś przekazał, że tego nie wiemy. 
 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że Rada nie ma wiedzy jakimi dokumentami dysponuje 

Wojewoda.
 Radny Leszek Szczasny wskazał, że pierwsze pismo było dostępne od miesiąca ale kolejne 

pisma są pismami niedawnymi i można było je udostępnić radnym przed sesją. Uznał, że jest to 
sprawa bardziej skomplikowana niż ta, którą zgłaszał na początku sesji, którą to udało się 
skonsultować z Radcą Prawnym dopiero godzinę przed sesją. Uznał, że jest tutaj pewna 
niekonsekwencja.   

 Przew. RM Henryk Mainusz ponownie wyjaśnił, że na poprzedniej sesji przedstawił radnym 
jeden dokument jaki wówczas był, t.j. pismo Wojewody. Dodał,że wówczas świadomie 
odłożono decyzję na kolejną sesję i wszyscy mieli świadomość, że w tym czasie będą 
gromadzone dodatkowe dokumenty.       
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 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że jego odpowiedź zawiera też odpowiedzi 
wszystkich jego dyrektorów. 

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że uczynił już wszystko co mógł w tej sprawie i nie 
zamierza nic więcej w tej kwestii uczynić. 

 Radca Prawny Maciej Markowicz opisując przedmiotową procedurę przekazał, że pierwsze 
pismo Wojewody zostało przedstawione przez Przew. RM na poprzedniej sesji. Następnie 
Przew. RM w pierwszej kolejności wystąpił do radnego o złożenie wyjaśnienia. Radny takie 
takich wyjaśnień udzielił. Następnie aby potwierdzić prawdziwość wyjaśnień Przew. RM 
wystąpił do Prezydenta Miasta. Prezydent Miasta wystąpił do wszystkich swoich jednostek, a 
po uzyskaniu informacji z jednostek udzielił odpowiedzi Przew. RM. Dodał, że ta odpowiedź w 
swojej treści jest zbieżna z oświadczeniem radnego. W związku z tym w tej chwili Rada 
powinna zdecydować czy podejmuje uchwałę o stwierdzeniu wygaśnięcia mandatu radnego 
Krzysztofa Myśliwego czy też stwierdza, że brak jest podstaw do podjęcia takiej uchwały. 
Dodał, że w zasadzie przepisy nie dopuszczają możliwości podejmowania negatywnych uchwał,
a ugruntowane orzecznictwo dopuszcza w tym zakresie przyjecie przez Radę stanowiska. 
Wskazał, że Przew. RM przedstawił dzisiaj już treść takiego stanowiska. Dodał, że podobna 
sprawa radnego Michała Wosia też została rozstrzygnięta w ten sposób.             

 Radna Anna Ronin wskazała, że przedłożone jej dokumenty zawierają korespondencje 
pomiędzy Przew. RM, Prezydentem Miasta i radnym Krzysztofem Myśliwym. Uznała, że aby 
zagłosować to powinna zostać jeszcze udostępniona pozostała korespondencja z informacjami z
jednostek. Wskazała, że nie musi wierzyć na słowo ale chce tą dokumentację otrzymać.     

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że z uwagi na takie wątpliwości jest gotowy zarządzić 2
godziny przerwy by przejrzeć informacje każdej jednostki.

 Radny Tomasz Cofała w odpowiedzi na słowa radnego Leszka Szczasnego przekazał, że różnica
jest taka, że do tej pory nie został dotarł do niego projekt uchwały klubu radnych. Dodał, że 
byłaby to podstawa do tego aby wnieść tam np. poprawkę odnoszącą  się do radnych którzy 
wychodzą nie chcąc głosować. Dalej przekazał, że w sprawie radnego Michała Wosia mieliśmy 
tylko w zasadzie stanowisko radnego.  

 Radny Leszek Szczasny zaproponował radnemu Tomaszowi Cofale wyjaśnienie tego wątku 
poza sala obrad. Dodał tylko, że nie został właściwie zrozumiany, bo chodzi o to, że dokumenty 
nie zostały wcześniej przedstawione radnym. Wskazał, że dokumenty te mogły zostać wysłane 
radnym tak jak wszystkie inne dodatkowe materiały.   

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że do swojej odpowiedzi załączył wszystkie 
informacje z jednostek, a skoro radni mu nie ufają to zachęca do tego aby udali się do tych 
jednostek i tam to skontrolowali. Dodał, że w sprawie radnego Michała Wosia też się 
wypowiadał uznając go za bardzo wartościowego radnego, a Rada wówczas po wysłuchaniu 
wyjaśnień wzięła radnego w obronę. Wskazał, że w tej sprawie jest podobnie bo radny 
Krzysztof Myśliwy również oświadczył, że nie złamał wskazywanych przepisów, a nasi 
dyrektorzy takiego zaangażowania też nie potwierdzają. Uznał, że nie zgadzając się z tym 
można to wyrazić w głosowaniu. Dodał, że jeżeli Wojewoda będzie miał konkretne dowody i 
zechce je sprawdzić to do tego doprowadzi. Uznał, że rolą Rady było odebrać oświadczenie od 
radnego i uzyskać informacje poprzez Prezydenta z jednostek gminnych. Uznał, że dla 
przegłosowania  stanowiska jest to wystarczające. Dodał, że nie widzi żadnych różnic w tym 
postępowaniu i postępowaniu dotyczącym radnego Michała Wosia.          

 Radny Marek Rapnicki zapytał, czy pismo Wojewody do Rady, znaczy to, że Wojewoda nie 
znalazł wystarczających powodów. 

 Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że Wojewoda zastosował po prostu procedurę, 
która wynika z kodeksu wyborczego. Dodał, że z pisma należy domniemywać, że Wojewoda na 
tą chwilę nie ma żadnych innych wiadomości na poparcie tego zarzutu, w przeciwnym wypadku
przytoczyłby to od razu. 

 Radny Michał Woś jako wielokrotnie przywoływany przekazał, że w jego sprawie przypomina 
sobie dwa głosy wstrzymujące, jednym z nich był głos radnego Krzysztofa Myśliwego. Zapytał 
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więc czy radny Krzysztof Myśliwy miał wówczas wątpliwości co do procedury czy, że jego 
wyjaśnienia są nie wystarczające. Dodał, że dostrzega podobieństwa tych dwóch spraw, jednak 
jego sprawa dotyczyła miejsca zamieszkania, a tu jest kwestia wykorzystywania mienia 
komunalnego. Zapytał więc czy takie wykorzystanie musi być bezpośrednim wykorzystaniem 
czy też może to być swoisty łańcuszek pośredników.    

 Radny Krzysztof Myśliwy przekazał, że wówczas pomylił się przy głosowaniu ale nie miało to 
istotnego wpływu na jego wynik. Dodał, że w obecnej sprawie wszystko już zostało 
powiedziane. Dodał, że jeżeli Wojewoda ma jakieś fakty to mógł je dołączyć, bo inaczej naraża 
wszystkich tylko na koszty i stratę czasu. Uznał, że sprawa ta jest więc tylko reklamą dla jego 
firmy.       

 Radca Prawny Maciej Markowicz odpowiadając radnego Michałowi Wosiowi przekazał, że 
należy to jednak łączyć z bezpośrednim wykorzystaniem mienia komunalnego przy 
prowadzeniu działalności gospodarczej. Uznał, że tak właśnie odczytuje artykuł 24 f ustawy. 
Dodał, że mimo tego, że nie jest to wprost przytoczone to praktyka i orzecznictwo idą w tą 
stronę, ponieważ przyjęcie tutaj łańcuszka pośredników doprowadziłoby do absurdalnego 
wniosku, że tak naprawdę każdemu radnemu można by było przypisać możliwość 
wykorzystania mienia komunalnego.  

 Radny Krzysztof Myśliwy wskazał, że wówczas płatność za parking czy za wodę można by 
odbierać jako wykorzystanie mienia komunalnego.   

 Radna Anna Ronin przekazała, że wobec słów Przew. RM o dwóch godzinach przerwy 
wycofuje się z tego i nie będzie brała udziału w głosowaniu tej sprawy.

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że tylko stwierdził, że da 2 godziny na przestudiowanie 
teczki dokumentów. Następnie poddał pod głosowanie wniosek o następującej treści: „Rada 
Miasta Racibórz po przeprowadzeniu w dniu 26 kwietnia 2017 r. postępowania wyjaśniającego, 
w celu stwierdzenia przesłanek wygaśnięcia mandatu radnego Krzysztofa Myśliwego 
określonych w art. 383 § 1 pkt. 5 ustawy z dnia 5 stycznia 2011 roku Kodeks Wyborczy, 
stwierdza brak przesłanek do podjęcia uchwały, w oparciu o postanowienia art. 383 § 2 
Kodeksu Wyborczego, w sprawie wygaśnięcia mandatu radnego Krzysztofa Myśliwego.

Rada przy 22 głosujących radnych, 17 głosami za, 0 przeciw i 5 wstrzymującymi się przyjęła 
powyższy wniosek (1 radna nie głosowała). Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 
47.    
 Radny Michał Woś zwrócił uwagę, że w głosowaniu brał udział radny Krzysztof Myśliwy, a 

powinien wyłączyć się z głosowania. 
 Przew. RM Henryk Mainusz w związku z powyższym powtórzył głosowanie powyższego 

wniosku. 
Rada przy 21 głosujących radnych, 17 głosami za, 0 przeciw i 4 wstrzymującymi się przyjęła 
powyższy wniosek (2 radnych nie głosowało, w tym radny Krzysztof Myśliwy). 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 48.  
  
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przedstawił odpowiedzi na następujące zapytania i 

interpelacje radych:
 Odnośnie zapytań i interpelacji radnego Piotra Klimy:
1) w sprawie zorganizowania konkursów przekazał, że oprócz pomysłów oczekuje od radnego 

większego zaangażowania w kontakt z konkretną jednostką, 
2) w sprawie uhonorowania Pana Pawła Newerli przekazał, że on już tytuł „Zasłużony dla 

Miasta Raciborza” otrzymał, a w zakresie innych osób temat wymaga dyskusji, 
3) w sprawie spotkania poza sesją przekazał, że oczekuje na konkretną propozycję,
4) w sprawie szkoły muzycznej przekazał, że walczy ona o II stopień cały czas. Dodał, że ze 

względu na to, że w okolicy szkoły II stopnia istnieją będzie to bardzo trudne, 
5) w sprawie nowego sztandaru  Śląskiego Oddziału Straży Granicznej w Raciborzu przekazał,

że sprawdzi czy gmina można tą inicjatywę wesprzeć. Dodał, że wraz z Przew. RM jest w 
komitecie organizacyjnym tego przedsięwzięcia. Wskazał, że zgodnie z tradycją sztandary 
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nie są przerabiane ale wykonuje się nowe,
6) w sprawie śpiewnika dla uczestników obozu w Pleśnej przekazał, że zamysłem był powrót 

do starych obozowych piosenek i prawdopodobnie w trakcie przeglądania setek pozycji 
przeoczono i nie wyłapano niektórych. Nikt nie miał zamiaru deprawowania małoletnich. 
Dodał, że na pewno przez wydaniem wszystkie takie utwory zostaną usunięte. 
Odpowiadając jednocześnie radnemu Wiesławowi Szczygielskiemu przekazał, że całość 
nakładu ma kosztować 1500 zł., przy czym ze względu, że ma to trafić do rąk dzieci to musi
to być kolorowe,  

7) w sprawie tężni solankowej przekazał, że taka tężnia jak w Radlinie to wydatek rzędu 2,5 
mln zł. i w tym roku to niemożliwe ale warto zastanowić się przy konstruowaniu 
przyszłorocznego budżetu,

8) w sprawie szaletu ustawionego w Parku im. Miasta Roth przekazał, że ze względu na 
przyłącza nie można go przesunąć w inne miejsce. 

 Odnośnie zapytań i interpelacji radnej Anny Szukalskiej:
1) w sprawie ustawienia lustra drogowego przy ul. M.C. Skłodowskiej przekazał, że temat 

zostanie zbadany i odpowie na piśmie,
2) w sprawie sprawdzenia poprawności ustawienia lustra drogowego przy ul. Kolejowej, 

przekazał, że podobnie w tej kwestii odpowie pisemnie po zbadaniu sprawy,
3) w sprawie sprawowania całorocznej kontroli w zakresie utrzymania czystości i porządku  

przekazał, że jest to jak najbardziej zasadne, a przedmiotową umowę udostępni. 
 Odnośnie zapytań i interpelacji radnego Wiesława Szczygielskiego:
1) w sprawie zmiany regulaminu budżetu obywatelskiego przekazał, że na pewno spotka się ze

strażakami z OSP i przekaże te ustalenia,
2) w sprawie śpiewnika przekazał, że już odpowiedział.
 Odnośnie zapytań i interpelacji radnego Franciszka Mandrysza:
1) w sprawie potrzeby powrotu do koncepcji budowy w Markowicach wiaduktu nad torami 

przekazał, że obecnie priorytetem dla miasta jest RDRP i dalsza część obwodnicy. 
2) w sprawie możliwość uzyskania dotacji z miasta w przypadku przejścia z pieca na 

ekogroszek na piec opalany gazem przekazał, że nasz regulamin to przewiduje i po okresie 
trwałości projektu można wnioskować o dotację w związku z przejściem na gaz. Dodał, że 
do połowy roku zostanie przygotowana nowa propozycja regulaminu i być może bardziej 
będzie dotowany już gaz niż ekogroszek.

 Odnośnie zapytań i interpelacji radnego Zbigniewa Sokolika:
1) w sprawie  informacji o ilości nauczycieli, którym zostaną zmniejszone godziny i w jakim 

zakresie przekazał, że taka informacja zostanie przygotowana na piśmie. Dodał, że 
generalnie takich przypadków powinno być niewiele, a uwagi związków zawodowych 
można uzyskać do wglądu w wydziale, 

2) w sprawie przedstawienia kalkulacji wywozu śmieci w pierwszym półroczu 2016 r. 
przekazał, że odpowie na piśmie,

3) w sprawie stanu wiaduktu przy ul. Bosackiej przekazał, że zwróci się do zarządcy o 
odpowiedź. 

4) w sprawie RDRP przekazał, że decyzja w sprawie środków ma zapaść do końca maja.
 Odnośnie zapytań i interpelacji radnego Leszka Szczasnego:
1) w sprawie ”wolnego rynku” w Raciborzu dla mobilnego handlu przekazał, że osobiście 

spotykał się z tymi osobami. Poczyniono z nimi pewne uzgodnienia i dziwi się, że tą sprawę
próbują załatwiać poprzez facebook-a. Dodał, że proponowane miastu pomysły kosztują, 
m.in. doprowadzenie kanalizacji i wody. Wskazał, że generalnie rozmawiano o kilku 
pomysłach, m.in. wskazał, że warto w tym zakresie ożywić Park im. Miasta Roth. Dodał, że 
traktuje tych przedsiębiorców poważnie i che aby jego też tak traktowali. Dodał, że chodzi o
opracowanie pewnego systemu dla tego typu działalności. Uznał, że nielogiczne byłoby 
wpuszczanie tego typu działalności na Rynek, gdzie działają lokale z własnymi ogródkami. 
Zgodził się z tym, że jest równość i ta równość obejmuje to, że jedni i drudzy będą ponosić 
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opłaty ale należy jeszcze określić zasady. Dodał, że ustalenie tych zasad jest już na finiszu.
-   Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że jest to sprawa indywidualna 

i w zasadzie nie nadaje się do roztrząsania na sesji Rady. Z uwagi jednak na zarzuty 
kierowane w stronę Prezydenta Miasta przekazał, że od 4 tygodni urząd oczekuje na 
zakresy prowadzonej przez te osoby działalności. Dalej przekazał, że należy dokładnie 
przemyśleć jak zorganizować przetarg na taką działalność.         

2) w sprawie prezentowania niskich wskaźników bezrobocia przekazał, że nie jest specjalistą w
zakresie rynku pracy ale nie wydaje się aby nastąpił znaczący przyrost osób 
wyjeżdżających. Uznał, że ta tendencja się już ustabilizowała. Faktem zaś jest to, że 
bezrobocie spada i że pracodawcy zaczynają mieć problemy z pozyskaniem pracownikiów. 
Tak jak faktem jest to, że pewna grupa pracowników ma problem z pozyskaniem pracy. 
Dodał, że Konsultacyjna Rada Gospodarcza zażyczyła sobie aby kolejne spotkania były 
poświęcone tylko i wyłącznie rynkowi pracy i kształceniu młodych osób,

3) w sprawie bezpłatnych szaletów miejskich przekazał, że też jest za tym aby one były 
bezpłatne, jednakże wówczas miasto nie zapanuje nad ich czystością. Wskazał na przykład 
innych krajów,

4) w sprawie projektu rocznicowego na wzór mapa Łebian / mapalebian.pl, przekazał, że 
podobnie jak prosił radnego Piotra Klimę tak i w tym przypadku poprosi radnego o 
bezpośrednie zaangażowanie się i spotkanie się w tej sprawie z dyrektor biblioteki, 

5) w sprawie przyjęcia standardów pieszego na wzór Lublina przekazał, że bez zaangażowania 
się sprawą przez radnego może skończyć się tylko na przekazaniu tematu do wydziału, 

6) w sprawie zmiany priorytetów mieszkaniec – urzędnik przekazał, ze obserwując to od 
strony urzędu to należy przyznać, że w tej kwestii bardzo dużo się zmieniło. Wcześniej nie 
konsultowało się niczego, bo takie były czasy. Uznał, że trudno jest jednak dopasować czas 
spotkań do życia mieszkańców. Dodał, że za nadgodziny musi dać czas wolny 
pracownikowi dlatego też wykorzystuje się na spotkania środy, ale to tylko jeden dzień w 
tygodniu. Uznał, że w tym zakresie urząd naprawdę się stara i widzi, że przynosi to efekty.

7) w sprawie animizowania danych w rejestrze umów w zakresie osób fizycznych przekazał, 
że w tym zakresie będzie dalej polemizował aż dojdzie do prawdy obiektywnej. To znaczy 
wskazał, że SKO utrzymało w mocy decyzję, że nie należy tego umieszczać na BIP-ie. 
Uznał, że generalnie urząd jest bardzo ostrożny w tych kwestiach. W zakresie udostępnienia 
danych na wniosek  SKO wróciło sprawę do ponownego rozpatrzenia, a ze względu, że 
orzecznictwo jest w tym względzie podzielone, to najlepiej jak sprawę rozstrzygnie sąd. 
Najprawdopodobniej więc zostanie przygotowana kolejna decyzja odmowna. Uznał, że gdy 
SKO uchyli tą decyzję to sprawa będzie jasna.      

 Radny Andrzej Rosół ponowił zaproszenie na Jubileuszowy Koncert Wielkanocny w RCK w 
dniu 27 kwietnia 2017 r. na godz. 19:00.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk zaprosił radnych na uroczyste obchody Święta 3 Maja.

Ad 21. Zakończenie sesji.  

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamknął sesję Rady 
Miasta Racibórz, godz. 2030.

Protokołował:
Leszek Jureczko Przewodniczący Rady

    Henryk Mainusz
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